

2014-06-12 星期四

[首页](#) | [本刊简介](#) | [编委会](#) | [收录情况](#) | [投稿须知](#) | [期刊订阅](#) | [稿件查询](#) | [广告招商](#) | [会议](#)

徐丽艳,钱银锋,赵本胜,余永强,刘斌.外周原始神经外胚层肿瘤的MRI表现和病理对照(附7例分析)[J].中国医学影像技术,2010,26(3):448~451

外周原始神经外胚层肿瘤的MRI表现和病理对照(附7例分析)

MRI and pathological features of peripheral primitive neuroectodermal tumors: Analysis of 7 cases

投稿时间: 2009-09-06 最后修改时间: 2009-11-10

DOI:中文关键词: [神经外胚层肿瘤](#),[原始](#),[外周](#) [磁共振成像](#) [免疫组织化学](#)英文关键词: [Neuroectodermal tumors](#), [primitive](#), [peripheral](#) [Magnetic resonance imaging](#) [Immunohistochemistry](#)

基金项目:

作者	单位	E-mail
徐丽艳	安徽医科大学第一附属医院放射科,安徽 合肥 230022	
钱银锋	安徽医科大学第一附属医院放射科,安徽 合肥 230022	
赵本胜	安徽医科大学第一附属医院放射科,安徽 合肥 230022	
余永强	安徽医科大学第一附属医院放射科,安徽 合肥 230022	
刘斌	安徽医科大学第一附属医院放射科,安徽 合肥 230022	lbhyz321@126.com

摘要点击次数: 246

全文下载次数: 181

中文摘要:

目的 分析外周原始神经外胚层肿瘤(pPNET)的MRI表现,并与病理结果相对照。方法 收集经病理及免疫组化检查确诊的7例pPNET患者资料,回顾性分析其临床表现、病理特征及MRI表现。结果 7例pPNET中,2例位于颅内,2例位于下肢,1例位于椎管内并跨椎管内外生长,1例位于盆腔内并累及骶骨,1例位于腹膜后。软组织内pPNET呈等T1、稍高T2信号,内可见囊变坏死及出血,1例边缘可见假包膜,增强后肿瘤实性部分明显强化,侵犯周围骨组织。骨pPNET表现为溶骨性骨质破坏,伴有较大的软组织肿块。免疫组化结果显示7例均见CD99表达,4例突触素表达,3例嗜铬粒蛋白表达,2例神经元特异性烯醇酶表达,2例波形蛋白表达,1例上皮细胞膜抗原表达。结论 MRI对外周原始神经外胚层肿瘤的诊断有重要参考价值,确诊仍依赖于病理和免疫组织化学检查。

英文摘要:

Objective To analyze MRI features of peripheral primitive neuroectodermal tumor (pPNET) in comparison with pathological findings. **Methods** The clinical manifestation, pathological features and the MRI appearances of 7 patients with pathologically proved pPNET were analyzed retrospectively. **Results** Among 7 patients, 2 patients located in intracalvarium, 2 in lower extremities, 1 in vertebral canal and extended outside of vertebral canal, 1 in cavitas pelvis and involved sacrum, and the rest 1 in the retroperitoneal space. The lesions in soft tissue manifested as iso-intensity on T1WI, slight hyperintensity on T2WI with cystic degeneration and hemorrhage. Pseudo-capsule was seen in 1 patient. The solid parts of pPNET enhanced markedly after the contrast agent was injected. The adjacent bones were usually involved. pPNET in bone presented as osteolytic destruction of bone with large soft tissue mass. Immunohistochemical examination showed CD99 expression in all 7 patients, synaptophysin (Syn) expression in 4, Chromogranin (CgA) expression in 3, neuron specific enolase (NSE) expression in 2, vimentin (Vim) expression in 2 and EMA in 1 patient. **Conclusion** MRI has important reference value in diagnosis of pPNET, but final diagnosis still depends on the pathological and immunohistochemical examination.

[查看全文](#) [查看/发表评论](#) [下载PDF阅读器](#)

您是第6334142位访问者

版权所有:《中国医学影像技术》期刊社

主管单位:中国科学院 主办单位:中国科学院声学研究所

地址:北京市海淀区北四环西路21号大猷楼502室 邮政编码:100190 电话:010-82547901/2/3 传真:010-82547903

京ICP备12000849号-1

本系统由北京勤云科技发展有限公司设计